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LANGTIDSPLANAR 1994-97

I  lopet av juni i ar var to viktige saker
for verksemda var dei nasraste ara

oppe til politlsk behandllng. Den 9. juni
vedtok fylkestinget langtidsplan for fyl-
kesvegar 1994-97, og ei veke seinare
var Norsk veg- og vegtrafikkplan 1994-
97 oppe til behandllng i Stortinget.

LANGTIDSPLAN FOR FYLKES-

VEGAR

Samferdselsutvalet i fylket drofta den-
ne saka i fleire mote for a kome fram til

ein sa riktig investeringsprofil som
mogleg. Det var klart at det ville bli
knapt om midlar og det var viktig a bro
ke dei slik at nytteeffekten vart storst
mogleg. Samferdselsutvalet meinte vi
burde basere oss pa investeringsram-
me om lag som i perioden 1990-93.
Under den seinare laehandling i fylkes-
utval og til sist i fylkestinget, vart ram-
ma redusert og enda opp med 98,5
mill, kroner for heile perioden. Dette
svarar til om lag 25 mill, kroner kvart ar
i perioden fr§ fylkeskommunen si side.

I tiliegg til dette kan vi rekne med eit til-
skot fra staten pa om lag 16 mill, kro
ner kvart ar, slik at det samla vert vel

40 mill, kroner arleg. Av desse loyving-
ane vil om lag 2/3 ga til forsterking til
10 tonns aksellast pa dei viktigaste fyl-
kesvegane som fyller foresetnadene
for statstilskot.

For tiltak pa den meir sekund^re delen
av fylkesvegnettet vert det berre svaert
sma belop. Det er elles sett av mindre
belop til gang-/sykkelvegar og trafikk-
tryggingstiltak. Vi ma saleis innstille
oss pa mindre anieggsverksemd i fyi-
kesvegsektoren dei naeraste ara.

Det som end& verre er, er dei ait for

knappe loyvingane til vedlikehald av
fylkesvegnettet. Her bar vi trass trafikk-
auke og storre slitasje ved auka aksel
last, hatt ein realnedgang pa om lag 20
% sidan 1986. Loyvingane er no sa
knappe at vi slit pS vegkapitaien. Det
kan ikkje ga i mange ar far det gir syn-
lege negative resultat. Alier mest
pStrengjande no er behovet for a fa
gjort noko med dei store skadene vi
har fatt pa betongbruene som folgje av

saltinntrenging. Her kan det ga mot kri-
se om vi ikkje maktar a folgje opp med
utbetringstiltak. Dersom det ikkje vert
mogleg a fa auka vedlikehaldsbudsjet-
tet i ara som kjem, kan vi bli tvinga til a
foresia bruk av dei knappe investe-
ringsmidlane til opprusting av bruene.

Dei knappe vediikehaldsloyvingane gir
ogsa for lag fornyingstakt av faste dek-
ker, vedlikehald av grusvegane og til
grofter og stikkrenner m.v.

I det heile ser det ikkje iyst ut nar vi
tenkjer pa alie patrengjande oppgave-
ne i fyikesvegsektoren. Men vi ma
ogsa sja dette som ei stor utfordring i
det vi legg stor omtanke og arbeid i a
planleggje alt arbeid og alle tiitak i
savei aniegg som vedlikehaid siik at
kvar krone gir maksimal utteijing.

NORSK VEG-

PLAN 1994-97

OG VEGTRAFIKK-

vart forsiag for perioden vart drofta flei
re gonger i samferdselsutvalet for fyl
kestinget ga si tilrading i juni i fjor.
Under heile denne prosessen lag det til
grunn ei planieggingsramme pa om lag
800 mill, kroner.

Fylkestinget slutta seg med berre
nokre fa flyttingar av smabelop til veg-
sjefen sitt forsiag.

Men eitt av forslaga fra fylkestinget,
loyving av 10 mili. kroner til oppstart av
Eiksundsambandet, ville fa sa store

konsekvensar i den etterfolgjande
planperiode 1998-2001 at vegsjefen
ikkje fann det riktig. Det er nemleg
ogsa sa store andre bindingar i same
periode, med innfartsveg tii Aiesund
som den storste, at det ville bli for lite

att til ombygging og forsterking av
eksisterande vegnett med oppstart av
eit nytt storprosjekt i tiliegg. I den
samanheng er det nok a minne om at
vi enno har over 100 km av riksvegane
med grusdekke, jumbopiass pa lands-
basis.

Vidare har vi omfattande rassikrings-
oppgaver, vegar med darleg geome-
trisk standard og liten bereevne og

E. Vollset

stort behov for gang- og sykkelvegar
m.v.

Men det er klart at etter at vegplanram-
ma gjennom Stortingsmeldinga om
Norsk veg- og vegtrafikkplan 1994-97
er auka fra 800 mill, kroner til 900 mill,

kroner og ved seinare behandiing i
Samferdselskomiteen og Stortinget er
komen opp pa 932 mill, kroner, er situ-
asjonen endra med storre opning og
hove til oppstart av nye storprosjekt.

Oppstart av Eiksundsambandet i slut-
ten av perioden 1994-97 inneber at
aniegget ma fullfinansierast i perioden
1998-2001. Og vi ma kunne rekne med
at denne bindinga vert folgd opp med
tiisvarande storre loyvingar slik at alle
patrengjande oppgaver pa eksisteran
de vegnett ikkje ma "leggjast pa is".

Samferdselskomiteen har i si behand
iing av Stortingsmeidinga om vegpla-
nen mellom anna bede om at det vert
halde fram med pianlegginga av
Lepsoybrua/Nordoyvegen og Todals-
fjordprosjektet.

Det er rimeieg a tru at dette har skapt
store forventningar og optimisme i dei
distrikta der desse prosjekta ligg. Eg
vonar dei ikkje vert vonbrotne. Dette er
gode og viktige prosjekt. Men dersom
det skal finnast piass til loyvingar pa
denne sida av arhundreskiftet, ma riks-
vegloyvingane til fylket opp pa eit langt
hogare niva.

Nar det elles gjeld samferdsels
komiteen si behandiing av vegplanen,
ma det kunne konstaterast at lokaie
delegasjonar fra fleire omrade i f^et
synest a ha hatt betydeieg gjennom-
slagskraft.

E. Vollset
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NORSK VEG- DC

EGtRAFtKKPLAN ̂ 994^97
Etter droftingar i Stortinget av Norsk veg- eg vegtrafikkplan 1994-97 har More og Romsdal
fatt ei okonomisk ramme pa 932 mill. 1993-kr. Planleggingsramma som Vegdirektoratet gav
for utarbelding av forslaget vart til NVVP, var 770 mill. 1991-kr (tilsvarar ca. 800 mill. 1993-kr).
I Stortingsmelding nr. 34 vart belopet auka til 900 mill. kr.

Vi er sjolvsagt sv^rt takknemlege for denne auken i ram-
ma til veginvesteringar i perioden 1994-97.

Konsekvensen av investeringsplanen er at det trengst ca.
600 mill, kr i 1998-2001 til a fullfore tre prosjekt som er i
gang i 1997. (Riksveg 653 Eiksundsambandet, riksveg
1/riksveg 9 Spjelkavika og riksveg 62 0ksendals-
tunnelen.) Med ei okonomisk ramme pa ca. 900 mill, kr i
denne perioden blir det svaert sma midlar til andre heilt
nodvendige tiltak bade pa stamvegnettet og andre viktige
riksvegruter i fylket. Dette vil vere svaert ufieldig m.a. for
dei mange transportane med vogntog til og fra fylket.

I Stortingsmeldinga er det sett av for sma midlar til a opp-
rettlnalde dagens vedlikefialdsstandard pa riksvegnettet.
Sjolv om totalbelopet enno ikkje er fordelt p^ fylka, kan
det vere grunn til a frykte at det ogsa i More og Romsdal
blir darlegare vedlikehald av riksvegnettet i 1994-97.

0kononiiske rammer 1994-97 for heile landet

Norsk veg- og vegtrafikkplan (tidlegare Norsk vegplan)
har alltid vore bygd pa okonomiske rammer. Dermed har
Stortingsmeldingane om NVVP vorte realistiske planar
som blir lagt til grunn for dei arlege statsbudsjetta.

Loyvd

1990-93

St.meld.

forslag

1994-97

Vegdir.

forsiag

1994-97

Vegadministrasjon
Drift av staten sine vegar
Staten sine veganlegg
Tilskott fylkesvegar

5 847

14 634

17 806

1 028

5 800

15 550

17 200

1 050

5 800

17 100

15 650

1 050

Sum 39 315 39 600 39 600

Bompengar m.v. 7 200 4 200 4 200

Dette viser at departementet har redusert investeringane
med 606 mill, kr fra 1990-93 til 1994-97, som tilsvarar ein

reduksjon pa 3,4 %.

Investeringsplanen forer til at det i perioden 1998-2001
trengst 7,1 mrd. kr til a fullfore prosjekt som er i gang i
1997.

Redusert vedlikehaldsstandard

Vegdirektoratet har tilradd eit noko hogare niva og ei
anna fordeling av ramma til vegforemal enn departemen
tet har lagt til grunn. Innafor ramma pa 39,6 mrd. kr har



Vegdirektoratet radd til at den felles ramma til vedlikehald
og ferjer ber vere minst 17,1 mrd. kr, og at investerings-
ramma blir tilsvarande mindre. Vegdirektoratet meiner
dette er nodvendig for a oppretthalde ferjetilbodet og veg-
standarden, innfri aksellastmalsetjinga, sikre tilstrekkeleg
bruvedlikehald og ta seg av nye oppgaver (m.a. miljoom-
syn) innan vedlikehaldet. Det vil ogsa bli auke i kostnade-
ne pga. lengre veglengde og storre trafikk.

Konsekvensane av for sma midlar til vedlikehald kan bli
darlegare vegdekke og dermed auke i kjore- og tidskost-
nader for trafikantane. Dessutan kan det bli fleire ulykker.

Midlane til vegvedlikehald er enno ikkje fordelte pa fylka.

- Komlteen vil be om at det blir sett av 20

mill, kr til opprusting av fylkesvegen til
Todalen. Komlteen ber departementet vurdere
ei omklassifisering av denne vegen til riksveg.

- Komlteen vil be om at riksveg 650 Sjoholt og Stordaf
og riksveg 661 i Haram kommune blir tilfort 8 mill, kr
og 4 mill, kr til opprusting.

- Komlteen sitt fleirtal sluttar seg til prioriteringa av
Eiksundsambandet.

Dermed bar komlteen auka investeringsbelopet i
Stortingsmeldinga fra 900 mill, kr til 932 mill. kr.
Auken som komlteen bar gjort bade ber i fylket og i andre
fylke skal dekkjast ved a redusere administrasjonsbud-
sjettet.

Det blir no spanande a sja i kor stor grad det blir okono-
misk mogleg a folgje opp NVVP i del arlege budsjetta.

More og Romsdal sin del av den okonomiske ramma som
er fylkesfordelt blir i folgje stortingsmeldinga 5,3 %.
Denne fordelinga bar utvikia seg^slik:

PERIODE 1970-73 1974-77 1978-81 1982-851986-89 1990-93 1994-97

Prosentdel 6,3 6,6 6,7 6,7 5,8 5.9 5,3

I nvesteri ngsnivaet i More og Romsdal

I Stortingsmeldinga er det lagt til grunn at fylket vart skal
fa 900 mill. 1993-kr i 1994-97. I 1990-93 bar vi bittil fM (i
1993-kr);

Ordinaere investeringsmidlar 807 mill. kr

Sysselsetjingsmidlar 93 mill. kr

Andre riksvegmidlar 137 mill. kr

1037 mill. kr

Fordeling av invesferingsmidlane:

Vegkontoret sitt Stortingsmeld.
forslag til NVVP"

Stamvegar 168 168

Andre riksvegar 430 543

Andre tiitak 204 189

802 900

1) Basert pa okonomisk planleggingsramme 770
1991 -kr som Vegdirekforatet gav.

mill.

Samferdselskomiteen i Stortinget bar i si bebandling av
Stortingsmelding nr. 34 om Norsk veg- og vegtrafikkplan
1994-97 gitt desse merknadene nar det gjeld More og
Romsdal:

Komlteen vil be om at planlegging av Lepsoy-
brua/Nordoyvegen og Todalsfjordprosjektet blir folgd opp.

Prosjekt som er venta loyving i 1994-97

Etter bebandlinga i Stortinget bar desse prosjekta fatt
midlar i NVVP 1994-97 (belop i mill, kr i parantes):

Stamvegar (totalt 168 mill, kr)

Rvl: Bjorkedalen (7), Kile (4), Bergebalsen-Sor Vartdal
(14), Solevagseidet (36). Blindbeim-Spjelkavik-
Lerstad (52 av totalt bebov 310), Digernes-Svorta
(16), Valle-Habjem (17).

Rv 9: Veblungsnes (11.5), Innfjorden-Soviknes (10,5).

Andre riksvegar (totalt 543 mill, kr + 32 mill, kr som er

p^plussa av samferdselskomiteen i Stortinget)

Strekningsfordelt

(400 mill, kr):
Stortingsmeldinga/komiteinnstillinga

Krifast (80).

Rv 1 Remmem-Vestnes bru (45).

Rv 62 Grytnes-Usma (4), 0ksendal-Storvika (61).
Rv 680 Linvag-Leira (4), Aursundprosjektet (104).
Rv 653 Eiksundsambandet (50 av totalt 450,

bompengar dekkjer 125-150).
Fylkesveg til Todalen (20).
Rv 650 Stordal-Sjobolt (8).



Rv 661 Haram (Hofset) (4).

Rv 60 Hellesylt og

Rv 63 Geiranger (20).

Ikkje strekningsfordelt (175 mill, kr), og der reknar vi
med at desse prosjekta er med:

- Rv 60 Magerholm fk. (16) og Tronstad (11).

- Rv 61 Hareid fk. (3), Arvik fk. (3).

- Rv 63 Oppland grense-Eidsdal (15), Linge-Sogge (20).

- Rv 64 Sylte-Vevang (24).
- Rv 651 Volda (3).
- Rv 652 Voldshammaren (11).
- Rv 653 Rjanes fk. (6) (som folgje av

Elksundprosjektet blir det inga Investering?)

- Rv 654 Straumsstraumen (16).

- Rv 655 Lekneset fk. (4).

- Rv 659 Myklebust fk. (3).

- Rv 665 Lundbakken-Aspas (22).

- Rv 670 Rokkum fk. (9).

- Fylkesveg Horsgard-Buvik (5).

Andre tiltak (189 mill, kr)

- Gang-/sykkelvegar (45)
- Trafikkslkringstiltak (54)
- Kollektivtrafikktiltak (4)
- Miljotiltak (16)
- Anna (70)

* planlegging 27
* mindre utbetringar

* servicetiltak (m.a. rasteplassar) 43

Til disposlsjon (burde vore 14-18 mill, kr) (0).

Gang-/sykkelvegar

Staten tek det tulle ansvar for bygging medrekna grunner-
verv fra 1. januar 1994. Staten tek over ansvaret for vedli-
kehald fra 1. januar 1995. For den fid skal det skje ei
omklassifisering av gang-/sykkelvegane og staten ma
overta grunnen som gang-/sykkelvegane er bygd pa. Det
blir ein relativt stor innsats i 1994-97 med bygging av nye
gang- og sykkelvegar.

Aksjon skoleveg

Aksjonen starta i 1979 og vil halde tram i 1994-97. I NVVP
1994-97 er det rekna med 180 mill, kr til dette tiltaket.

Miljotiltak

Det vll skje ei relativt sterk satsing pa dette omradet. Fler i
fylket er det fa personar som er plaga av luftforureining fra
vegtrafikken, og derfor vil innsatsen i stor grad bli retta
mot stoytiltak. Miljokontroll vil kome sterkare inn i kjore-
toykontrollen.

T raf ikksikringstiltak

Innsatsen pa dette omrSdet vil bli ganske stor i 1994-97.
Loyvinga er pd heile 54 mill. kr.

nil

Mi:
/. ... i

v-c.'

Mindre utbetringar

Det var tanken at eIn stor del av midlane til mindre utbe
tringar i forslaget vart skal brukast til forsterking av viktige
riksvegruter. Eit mindre belop var tenkt sett av til ras-
sikringstiltak.

Bindingar for NVVP 1998-2001

Konsekvensen av del investeringane som er foreslatt, er
at det i vegplanperloden 1998-2001 blir slike bindingar:

Rv1/Rv9 Spjelkavika ca. 260 mill, kr

Rv 653 Eiksundsambandet ca. 275 mill, kr

Rv 62 0ksendalstunnelen ca. 35 mill, kr

ca. 570 mill, kr

Med ca. 200 mill, krtil "andre tiltak" (gang-/sykkelvegar
m.v.) blir det sma midlar att til investeringar I riksvegnettet
elles i fylket om Investeringsramme 1998-2001 berre blir
800-900 mill. kr. Behovet for investeringar i dette vegnet-
tet er svaert stort.

Vi er derfor ottesame for desse store bindingane for 1998-
2001.

Skal det dessutan i perioden 2002-2005 skje ei gjennom-
foring av dei to prosjekta som samferdselskomiteen ber
om blir planlagt, vil ein stor del av ei okonomisk ramme pa
800-900 mill, kr ogsa i denne perioden ga med til a finan-
siere store kostbare prosjekt.

Dette vll vere svaert ufieldig m.a. for dei mange store og
tunge transportane med vogntog til og fra fylket.

Svein Solbj0rg



LANGTIDSPLAN FOR FYLKESVEGAR

FOR PERIODEN 1994-97
I mote 9. juni 1993 vedtok fylkestinget langtidsplanen for fylkesvegar. Dei arle-
ge budsjetta vil vise i kor stor grad fylkeskommunen eg staten med sine til-
skott greier a foigje opp denne planen.

Fylkestingsvedtaket, som var samraystes,
gjande prioritering av investeringsmidlane:

inneber fal-

Prio-

ritet

Tiltak Investering mill, kr

Stat Fylke

Ta imot statsmidler til

- forsterking av overordna
hovudvegar/viktige
transportruter.

- store fylkesvegprosjekt
(rassikring)

- Aksjon skoleveg.

Diverse.

- Gang/sykkelvegar, milje-,
trafikksikrings- eg
kollektivtiltak.

- Handikaptiltak.
- Handlingsplan for trafikk-

trygging.
- Mindre anlegg med 50%

kommunedel

- Kartlegging, grunn-
oppm^ling

- Kyststamvegutvalet.

Utbetring av vegar som
ikkje tilfredsstiller kravet
for a fa statstilskott.

50

7

6

63

60

5

4

6

1

5

4

1

0,5

12

98,5

Dermed er det ikkje sett av midlar til refusjonar. Fylket
skuldar i dag 9 kommunar til saman ca. 29,5 mill, kr (belo-
pet varierer mellom kr 450 000,- og kr 13 742 232,-). Den
eldste forskotteringa er fra 1979.

Det er utarbeidd prioriteringslister for forsterkingstiltak pa
viktige fylkesvegar, for utbetringar av andre fylkesvegar
og for refusjonar.

For trafikksikrings- og miljotiltak m.v. er det utarbeidd ei
forebels prioriteringsliste. Gjennomforinga av forster-
kings- og utbetringstiltaka krev ei svsert noktern anleggs-
drift. Dette vil bli ei stor utfordring for Vegvesenet.

Funksjonsiiindeilng/klasslfiserlng
av fylkesvegnettet

Foresetnaden for det statlege forsterkingsprogrammet er
at den delen av fylkesvegnettet med storst betydning for
nffiringslivet skal prioriterast. Basert pa dette bar
Vegdirektoratet utarbeidd meir detaljerte kriteriar for funk-
sjonsinndelinga.

Ut fra desse kriteria kom vi fram til at om lag 1/3 av fylkes
vegnettet vart pa 1825 km pr. 1. januar 1994 kan reknast
a ha funksjon som overordna hovudveg/viktig transportru-
te. I ei tilsvarande klassifisering som vart utfort i 1988,
kom vi fram til at 336 km av fylkesvegnettet vart pr. 1.
januar 1990 var saers viktig for n^ringslivet.

Statstilskott

Vi reknar med at det i perioden 1994-97, som i 1990-93,
blir gitt statleg tilskott til forsterking av viktige transportru
ter, til store fylkesvegprosjekt og til Aksjon skoleveg (sja
tabellen framafor).

Statstilskottet til forsterking av viktige transportruter blir
berre gitt til forsterking og dekkelegging og vil tilsvare 60
% av denne kostnaden. Alle andre utbetringar som breld-
deutvldlng og betring av horisontal- og vertikalkurvaturen,
skal betalast hellt ut av fylkeskommunen.

Data om fylkesvegnettet

VEGNETT 1. JANUAR 1994 1. JANUAR 1997

Sum veglengde (i km) 1824,9 1824,2

Fast dekke (i km) 1076,9 1141,2

Grusveg 748,0 683,0

Aksellast 10/10 oq 10/8 t (i %) 12,6



Dei vegane som har ein overordna funksjon (viktig trans-
portrute), har jamnt over ein hogare standard (prosentvis
meir fast dekke og hogare tiliaten aksellast).

Investeringsbehov

Vi har vurdert at det vil koste cm lag 800 mill, kr a utbetre
heile fylkesvegnettet til ein minstestandard. Det er da
rekna med fast dekke og 10 tonn tiliaten aksellast, even-
tuelt 8 tonn i teleloysinga. Dette inneber at det blir lagt til
grunn ei enkel utbetring - n^rast berre skifte av vegdek-
ke.

Skal utbetringa bli meir omfattande - meir i samsvar med
standardkrava i vegnormalen - vil kostnaden kunne bli 3-4
gonger hogare enn del nemnde 800 mill. kr.

Av belopet pa 800 mill, kr utgjer kostnaden med a utbetre
del overordna fylkesvegane ca. 180 mill. kr.

I dette behovstalet har vi ikkje teke med behov for midlar
til bygging av gang- og sykkelvegar, andre trafikksikrings-
og miljotiltak og rassikringstiltak.

Drift av fylkesvegnettet

Tilstandsregistreringane, driftsdata fra eige fylke og fra
landsomfattande kostnadsoppfolgingar, gir folgjande
behovstal:

Kostnad1991 Arleg behov 1994-97

Sum 87,7 107,0

Dersom loyvingane til vegvedlikehald blir for lage, kan det
bli nodvendig a foresia a nytte investeringsmidlar til vedli-
kehald, m.a. til det kostbare og heilt nodvendige bruvedli-
kehaldet.

Nedanfor blir det gitt ein kort omtaie av nokre delpostar i
det arlege behovstalet for 1994-97 pa 107 mill. kr.

Vedlikehald av faste dekke

Totalt i perioden 1994-97 er det rekna med behov for loy-
vingar til fornying og lapping av faste dekke p& 70 mill, kr
(eller 17,5 mill, kr pr. ar).

Bruvedlikehald

Dei registreringane vi har utfort, har avdekt store bruska-
der, Behovet i perioden 1994-97 for loyvingar til bruvedli
kehald har vi no rekna til 34 mill, kr (eller 8,5 mill, kr pr.
hs). Vi kan ikkje sja bort fra at behovstalet er enda hogare.

Vintervedlikehald

For h halde dagens standard i ein "normal" vinter er det i
1994-97 eit arleg behov for 16,9 mill. kr.

Vedlikehald av grusvegar
Vi reknar med at for k halde dagens standard trengst det
15,4 mill, kr kvart hr i 1994-97 til grusvegvedlikehald.

Saksbehandllng

Kommunane kom med onska sine om fylkesveginveste-
ringar sist haust. Desse onska og vare eigne registrering-
ar og vurderingar ligg til grunn for det investeringsforsla-
get vi har utarbeidd.

Saka har vore drofta i samferdselsutvalet i fylket fleire
gonger og ein gong i fylkesutvalet for fylkestinget gjorde
vedtaket sift 9. juni 1993.

For forste gong var drift av fylkesvegar (vegvedlikehald)
omhandia i langtidsplanen. I debatten i fylkestinget var
det fleire representantar som omtala vegvedlikehald og
del var spesielt ottesame for del store bruskadene som er
registrert

Svein Solbjorg

Vr

50 dr
^rer]

Jakob T. 0vstedal, Sjoholt
Svein Solbjorg, Molde
Arnfinn Eliassen, Molde

Svein Bolme, Surna

12. august

16. august
3. September

16. September

60 dr
Arne Lauvrak, Molde

Anders L. Glomstad, Aure

Sigurd Lofoll, Austefjorden

6. august
11. august
20. august



SJ0BORING

- en spesialitet i More og Romsdal

!;Vi^ •W-. i- T1K «».. ■' „««■ <" JH
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«Laban»

Vi bor i et fylke der det
stort sett er kort veg til
sjeen, og der fjorden er
en naturlig ferdselsveg.
Dette bar fra gammelt av
nodvendiggjort bygging
av bruer og kaler, og i de
siste 2 Artier under-
sjoiske tunneler og store
undersjoiske fyllinger.

Denne utviklingen har veert
en utfordring til oss om a
klare a utfore grunnunder-
sokelser pa stadig storre
vanndyp.

1 utganspunktet starlet vi
med et handholdt borutstyr
pa en liten pontongtlate (6
oljefat), og vanndybden
kunne vel v^re opptil ca.
8-10 meter.

Sa fikk vi "Ragnhild", ei
gammel fiskeskoyte fra
Remoy pa Sunnmore.
"Ragnhild" hadde et mann-
skap pa 5 under boring, og
utstyret var en tidlig modell
av langhullsrigg. Vann
dybden kunne v«re opptil
ca. 20 meter.

Midi pa 80-arene kom
en storre versjon av borfla
te, den sakalte "Telemark-
flaten", som kunne ta var
nye borerigg, Geotech
604. Med tyngre borutstyr
kom ogsa en utvikling av
annet utstyr for oppankring
og avstiving av borestreng-
en med foringsror. Dette
forte til at vanndybden kun
ne okes til bortimot 40
meter.

I  1988 overtok laborato-
riet driften av en liten kata-
maran fra anleggsavde-
linga. Med passelige
dimensjoner (og vekt),
eget framdriftsmaskineri og
en liten dekkskran, viste
"Laban" seg snart a v^re
midt i blinken for vart for
mal. Framdrift og skrogfa-
song gjor den mye lettere
a handtere enn en flate i
Strom og sjo, og dekkskra-
nene forenkler i hoy grad
installering av foringsror.
Nar vi legger til et effektivt
opplegg for posisjonering
og oppankring samt avsti

ving av foringsrorene, har
vi pr. i dag fatt oss et
meget tilfredsstillende ut
styr til dype sjoboringer.

Og dybderekorden er
stadig flyttet, na sist ved et
oppdrag i Hordaland, Fast-
landsforbindelse Halsnoy,
der vi utforte en totalson-
dering gjennom ca. 15
meter delvis harde, steinri-
ke losmasser og ned i fjell,
under 60 meters vanndyb-
de.

For a illustrere hvor tyn-
ne borestrengen og 4" for
ingsror er nar de gar fra
vannfiaten og ned til sjo-
bunnen pa kt. - 60,0, kan vi
forminske dette til 1:30. Da
blir foringsroret et 2 meter
langt brus-sugeror og
borestrengen tykk som en
jernbindertrad. Det er klart
at under slike forhold er det
absolutt nodvendig a kun
ne behandle utstyret riktig.
En feilmanover kan lett
fore til stangbrudd eller
brekk i foringsror. Denne
jobben gjores pa en utmer-

ket mate av vare 2 grunn-
borere, O. E. Risan og B.
Skjolsvik, som sammen
med formann A. Talset har
deltatt aktivt i utvikling av
metoder og utstyr.

Vi ser i dag muligheten
av a oke vanndybden tii
ca. 80 meter, med storre
foringsror og forbedret
opplagrings- og avstivings-
opplegg. Det er vel verd a
satse pa en videreutvikling:
vart kostnadsniva er mye
lavere enn (en brokdel av)
kostnadsnivaet til Nordsjo-
utstyr som hittll har vaert
eneste mulighet ved s&
store vanndyp.

Siden 1990 har vi hatt
boreoppdrag i fiere fylker,
og lost disse pa en tilfreds
stillende mate. Med tidens
tendens til spesialisering
og samarbeid mellom fyl-
kene ser vi tram til at var
sjoboringskompetanse blir
utnyttet i etaten.

Bjern Wivestad



BILTILSYNET

Mating avstand meilom kjoretoyer
Biltilsynssjefene i Nord- og Sor-Trondelag og More eg Romsdal har g^tt inn for
at vl I alia fylkene ska! avvlkle felleskontroller mad bl.a. maling av avstand til for-

ankjoranda. I danna forbindalsa har vl f^tt I oppdrag § sa naermara p^ hva som

skal til for at vi ogs§ har i fyikat kan drive danna form for trafikantvailadning.

>^£STFOlOAS

Temaet pa felleskontrollen var avstand til forankjorende.

Biltilsynet i Nord-Tr0n-
delag har utviklet et
apparat som kan kob-
les tii de registrerings-
apparat som Veg-
vesenet har i forbindel-

se med kabelsloyfer i
vegbanen.

I ettertid er det kommet

fram at dette "ekstra"

apparatet som er utvik
let for biltilsynet i Nord-
Trondelag kan erstat-

tes med en PC.

I vart fylke er det 4 stk.
datarec pa vegkonto-
ret. Disse brakes i den

generelle dataregistre-
ringen.

Dette apparatet kan

ogsa brakes til a regis-
trere kjoretoyvekter,
men da tilkoblet en

spesiell type kabler i
vegbanen.

Den 11. September i fjor
provde vi utstyret i prak-
sis for forste gang pa
riksveg 9 i Skorgedalen
pa Vestnes. Vi fikk med

OSS Hermand Veben-

stad pa vegkontoret
med en datarec 410-1-

en bffirbar PC. Med

nedvendig program
kobiet vi OSS inn pa
kabeisloyfene som lig-
ger permanent i vegba
nen. Utstyret virket som

forutsatt og vi fikk ney-
aktige malinger pa av-

sfanden meilom kjoret-

oyene. Maling av av
stand meilom kjoretoye-
ne er for ovrig bare en
liten del av det som

datarecen kan brakes

til.

Den 17. September
kjorte vi en aksjon i
Alesand med temaet

"Avstand til forankjo-
rende".

Hva sa med den videre

oppfolgingen av denne
form for trafikantveiled-

ning?

Det som ma til av

atstyr for at vi kan fore-
ta denne malingen er:

- 1 stk. datarec 410.

- 1 stk. PC (baerbar
PC nar vi ikke har tii-

knytning til 220 V)
- 4 stk. radiokommani-

kasjonsatstyr VMS

Det er videre onskelig
at vi far dataene fortlo-

pende at pa en skriver
slik at vi kan lese av

avstanden og gi kor-
rekte meldinger til
en eventaell stoppost.
Dette og eventaelt
andre "justeringer" som
ma gjeres for af utstyret
er best mulig egnet til
avstandmalinger, bor
kunne gjores pa en
enkel mate.

Bj0rn Welle
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BILTILSYNET

SIKKERHETSKONTROLL
Biltilsynet i Trondelagsfylkene og More og Romsdal gjennomferte i mai en stor
fellesaksjon hvor temaene var: Informasjon/kontroll av bruk med sikringsutstyr,
spesielt barnesikringsutstyr og informasjon cm riktig avstand til forankjorende.
De fleste biltilsynsstasjcnene var med I denne aksjonen.

Biltilsynet ser det som
veldig viktig a Informere
om riktig kjereadferd og
informere om nye regler
og bestemmelser som
kommer. Dette er sveert

viktig na nar vi ikke
lenger har prove ved
fornyelse av forerkortet.

I  forbindelse med infor

masjon om bruk av sik
ringsutstyr har vi opp-
sokt trafikken til og fra
barnehagene, og vl har
ogsa holdt "kurs" for
barna silk at de selv vet

hvordan de skal bruke

sikringsutstyr og kan-
skje ogsa pavirke sine
foreldre.

I  tillegg til info/kontroll
av barnesikringsutstyr

var vi ogsa "pa vegen",
her hadde vi en obser-

vasjonspost som ga

beskjed om a stoppe de

bilene hvor forer eller

passasjerer ikke brukte
bilbelte.

Hvordan er sa bruker-

prosenten for sikrings
utstyr i vart fylke:

I  tettbebygd strok bru-
ker 85 prosent av pas
sasjerer og bilforere bil
belte.

Utenfor tettbebygd strok
bruker 90 prosent bilbel
te.

Sikring av barn I bller er
ogsa god, 88 prosent
av alle barn (under 15
ar) er sikret i godkjent
barnesikring.

Det andre temaet var

"Avstand til forankjoren

de".

Til a male avstanden

mellom kjoretoyene
bruker vi Vegvesenets

"trafikktellingspunkter".
Med god hjelp fra veg-
kontoret bruker vi ogsa
det samme utstyret som
brukes ved tellinger o.l.

Med dette utstyret kan
vi via en PC se pa de

enkelte biiers avstand til

forankjorende.

I  denne aksjonsuken
hadde vi en kontrollpost
pa riksveg 9 ved Skodje
og en kontrollpost pa
riksveg 1 ved Tonder-

gard i Molde.
I  Molde foretok vi en

registrering av "bilforer-
adferden" og gjennom

lokal TV og aviser prov-
de vi a informere om

riktig avstand til foran
kjorende.

1001 - 1002 - 1003

Pa Skodje hadde vi i til
legg en stoppost hvor vi
informerte direkte til bil-

Del ble holdt kurs

for barna. Bjorn

Welle, Biltilsynet
Alesund leverer

ut kursmateriel-

let.

forerne som ikke hadde

korrekt avstand til for

ankjorende.

Vi har ogsa fatt laget en
egen brosjyre som vi
deler ut til publikum,
"Kan du telle unngar du
smellet".

Hvordan er sa bllforer-

dyktigheten nar det gjel-
der a holde riktig av
stand til forankjorende?

Prosentvis som holdt

mellom

0 og 1
sek. avstand = 4,6

1 og 2
sek. avstand = 28,2

2 og 3
sek. avstand = 29,5

over 3

sek. avstand = 37,6
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VALS0YFJORDPROSJEKTET

Festdag for en vakker veg
- Det jeg ser her i dag er bare utrolig. Veg- og bruforbindelsen over
Valsoya er blitt langt finere enn noen av oss pa forhand hadde forestilt
OSS. Vi bar ventet i 20 ar pa at denne vegen skulle komme. PS vegne av
alle i Halsa er det bare a sla fast at fredag 2. juli for alltid vil bli stSende
som den store «vegdagen».

; T*^...

Det var Stortingsrepresentant Kjell Borgen (midten) som foretok den
hoytidelige apninga. Det gjorde han med gammelt b0dtkerredskap
fra kommunen. Her flankeres Kjell Borgen av ordforer Harald
Nymoen (t.v.) og vegdirektor Olav Softeland.

Det var Liv Glomstad, leder i

Rodal og Engdal lokalutvalg,
som pa denne maten og pa
vegne av innbyggerne i kret-
sen og kommunen uttrykte
sin glede og betydning for at
vegen na ligger ferdig.

Det er snart 50 ar siden

tanken om veg- og bruforbin-
delse over Valsoya ble kas-
tet tram. Det skjedde i sam-
band med at de forste plane-

ne om en stamveg fra Molde
til Trondheim ble lansert.
Vegtanken ble tatt opp pa
nytt under kommunesam-
menslainga og reguleringa
av kommunegrensene pa 60-
tallet.

Og fredag 2. juli ble den
festdagen alle fiapet den
skulle bli. Vegapninga ble
gjennomfort i god vegvesen-
tradisjon. Rundt 1000 fest-
glade mennesker, sangkor
og muslkkorps. veteranbil-
kortesje, besok av geltbat i
sundet under brua og smor-

blide vffirguder var med pa d

lage en ordentlig god og min-
nerik ramme omkring
apningssermonien.
- Jeg er like glad og stolt

som dere. Jeg er overbevist
om at denne nye vegen, som
korter inn avstanden til

Trondfieim med 14 km, kom-
mer til a bety svsrt mye for
omradet. Veganlegget kom-
mer til a bli en livsnerve i

lokalsamfunnet tier i Halsa

kommune. Bak fullforingen
av prosjektet llgger stor inn-
sats og stort pagangsmot fra
lokalbefolkningen. Vegen er
et eksempel pa at veg- og
bruforbindelser kan bygges

vakkert og i pakt med de
naturskjonne omgivelsene.
Dette er en fin kommune, og
neste gang jeg kommer tilba-
ke fiar jeg med meg kona og
campingvogna, sa Kjell
Borgen for fian klippet snora
med gammelt bodtkerred-
skap fra Halsa kommune.

Vegdirektor Olav Softe-
land uttrykte sin store tilfreds-

het bade med prosjektet og
den store oppslutninga fra
lokalbefolkninga. Han sa:
- Den oppslutninga kom-

munens innbyggere viser
ved apninga av den nye veg-
traseen beviser at Stortinget
gjorde riktig da de sa ja til
planene om innkorting av
riksveg 71. Jeg setter ekstra
pris pa a v^re her, ikke minst
fordi jeg ogsa fikk gleden av
a oppleve Krifast. Veg- og
bruforbindelsen over Valsoya
er i tillegg et eksempel pa
hvordan en veg- og brufor-

bindelse kan bygges vakkert.
Her opplever vi bade at veg
og bruer glir inn i naturen pa
en fin mate. Dette er et godt
eksempel pa ypperlig arbeid
fra tegnebrett til spadetak.

Ordforer Harald Nymoen i

Halsa kommune rettet i sin

tale en stor takk til Statens
vegvesen for et praktfullt
aniegg.
- Dere fortjener honnor

for ikke bare a bygge veg,
men ogsa for a ha laget et til-
talende veganlegg for oss
trafikanter. Dere har gift oss

et flott aniegg som glir godt
inn i landskapet og naturen vi
er sa stolte av her i

Valsoyfjord. For alle vi som
bor og lever i distrikts-Norge
betyr samferdsel, gode veger
og taste samband sv^rt
mye. Jeg er sikker pa at veg-
utlosningen har sikret boset-
tingen pa Valsoya. Full-
foringen av aniegget er med
pa a legge til rette for ny
optimisme og satsing i
Halsa kommune, sa Harald
Nymoen.

K

Det er snart 50 ar sIden tanker
Valsoya ble kastet fram. Apnlng:
og ungi

'EN SEIG KAMP'
- Det har v«rt en seig kamp for a
fa gjennomfert det sambandet
som na apnes og som har veert
regnet som en klar forutsetning for
den regulering av kommunegren
sene som medforte at Innlandet
krets bie overfort fra Aure

Halsa. Lokale krefter - kommunen
-  fylkeskommunen og ikke minst
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VALS0YFJORDPROSJEKTET

V  t

onn veg- og bruforbindelse over
'l3gen ble en festdag for gammel

fylkesmannen har aktivt statt pa
for a fa gjennomfart prosjektet.

Men denne farste etappen har
aldri vaert betraktet som noe mer

enn en god start.

Uten uhell og til rett tid
Valsoyfjordprosjektet i Halsa kommune pa Nordmare er ein 4 km lang,
ny parsell som kryssar Valsoyfjorden fr^ Hestnes over Kjoloya og
Valsoya til Stokke. Opninga av vegsambandet vli fore til at riksveg 71
blir 14 km kortare og at 18 km veg rundt Valsoyfjorden kan leggjast ned
som riksveg.

Anlegget erstattar ein smal,
uoversiktleg riksvegstrekning
med skarpe svingar, rasfarie-
ge parti og tunnelar med for
lag hogde. Gjennom-
gangstrafikken blir fort utan-
om tettstadene og bygdene
rundt Valsoyfjorden. Den nye
vegen gir kortare avstand
mellom utkantane og sen-

trumsomrada i Halsa kom
mune. Opninga av anlegget
kan fore til at ein storre del
av gjennomgangstrafikken
mellom More og Romsdal og
Trondelagsfylka kan bli over-
fort til denne vegruta.

Forste byggjetrinn, fast-
landssamband til Valsoya,

vart opna hausten 1986.
Arbeidet pa andre byggje
trinn starta 1. juli 1991 rned
utdjuping av segllopet under
Valsoybrua. Del forste spa-
detaket pa vegen vart teke
pa Leirviklandet 1. oktober
1991. Valsoybrua blei pabyr-
ja 3. januar 1992.

Valsoybrua er ei spennar-
mert betongbru, bygd etter
fritt frambygg-metoden. Brua
er 380 meter lang.
Seglingshogda er 24 m, og
seglingsbreidda er 60 meter.
Segllopet er 6 meter djupt pa
lagvatn. Brua har ei total

Arbeidet og innsatsen tor full
utbygging tortsatte og i 1990 kom
gjennombruddet med den torste
bevilgningen.

Men bl.a. pa grunn av at det var
ulike syn pa linjevalget tok det

sapass tid a ta godkjent pianen at
arbeidet terst kom i gang i juli
1991. aitsa tor neyaktig 2 ar siden.
Framdriften av anlegget har gatt 1
samsvar med oppsatt drittspian og
er ferdig til tastsatt tid uten alvor-
lige arbeidsuhell.

Valsoyfjordprosjektet er ein 4 km lang parsell som kryssar
Valsoyfjorden fra Hestnes over kjoloya til Stokke.

breidde pa 9,4 meter, med 6
meter koyrebane og 2 meter
gangbane. Valsoybrua og
utdjupinga av segllopet kos-
tar I underkant av 40 mlllionar

kroner. Strekninga fra
Hestnes til Valsoya er
ombygd til to koyrefelt og lav-
bruene, Hestnesbrua og
Hestholmbrua , har i tillegg til
to koyrefelt fatt fortau pa ei
side. Heile Valsoyfjord-
prosjektet er bygd som
avkoyrsleregulert hovudveg

med total vegbreidde pa 7,5
meter. Vegen er dimensjo-
nert for 10 tonns heilarsbere-

evne. Dimensjonerande fart
er 75 km/t.

Valsoyfjordprosjektet er
finansiert med loyvingar pa
61,7 mlllionar kroner fra sta-

ten og 4,2 mlllionar kroner fra
fylket.

Statens vegvesen More

og Romsdal har i tillegg til a
vore byggherre, statt for
detaljplanlegging, byggje-
leiing, byggjearbeid og vil
seinare sta for drift og
vedlikehald.

av arbeidstid og drittsmuiigheter.

Na, ved anieggets avsiutning og
ottisieile apning ma jeg pa vegne
av Statens vegvesen More og
Romsdal fa lov til a uttrykke giede
over en veilykket gjennomtoring.

pa kommunalt,
og statiig plan.

tyikeskommunait

Det at arbeidet er uttort godt
innentor tastlagt tids- og kostnads-
ramme torteiler at arbeidet er
gjennomtort av tagtolk med solid
arbeidsinnsats. og god utnyttelse

Samtidig vil jeg gratuiere og takke
aiie som pa ulike mater har med-
virket og gjort sin innsats. Det gjel-
der padrivere tra iokalsamtunnet.
og poiitisk og administrativt arbeid

Og sist, men ikke minst, en hjerte-
lig takk til aile som reint praktisk
har statt tor iedelse og gjennomto
ring avanieggsarbeidet. Det gjei-
der savei de ulike entreprenorer
som Vegvesenets egne folk.

Vegsjet E. Voiiset
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NY "L0FT" TIL KRISTIANSUND
Ved Biltilsynet Kristian-
sund er det montert

hydraulisk toft i bunnen av
kontrollgrava. Dette gjer
at ansatte med ulik hayde
kan arbeide i riktig stilling
under kontroll av kjeretay.
I tillegg kommer en lettere
til ved kontroll av lastebi-

ler, spesielt ved under-

stellskontroll.

Utstyret er prosjektert og
montert av Nordmore

Trafikkselskap, avd. Aure,
etter ide fra de ansatte i

kontrollhallen.

Statens Bygg- og eien-
domsdirektorat bar I bytte
med de ansatte som malte

og pusset opp stasjons-
bygningen utvendig, betalt
loften.

Den bar alt vist sin nytte
og bar v^rt til stor avlast-
ning for de ansatte.

Jan Kristian Aspen

hydrauliske left.

demonstrerer fordeien med

SPESIALTILBUD TIL ANSATTE!
Du som er ansatt i Statens veg-
vesen More og Romsdal bar na
muligbeten til a fa trenings-
drakt/overtrekksdress til sport
og fritid i original ICI Tactell-
stoff. Dressen. som er belforet,

er praktisk og bebagelig, og bar
meget god passform. Den er left
og slitesterk, gir utmerket
beskyttelse mot regn og vind
samtidig som stoffet poster og
forbllr tort.

Jakken er bla, gul og rod og bar
praktiske sidelommer med gli-
delas. Foret i armene er glatt.
Vart etatsmerke vil bli trykt til
venstre pa jakken. Buksen er
bla, bar glidelas og strikk
nederst pa foten. Lommene bar
glidelas.

Dress med etatsmerke koster

kr. 300. Det er kun en dress pr.

ansatt. Dress uten etatsmerke

koster kr. 525. Her er antallet

ubegrenset. Du kan fa kjope sa
mange du vil.

0nsker du a benytte deg av det
te enestaende tilbudet ma du

melde fra innen 1. September.
Belopet trekkes i lonna.

Rolf Arne Hamre i Statens veg-
vesen More og Romsdal sin
nye trenlngsdress. Vi gjor opp-
merksom pa at den hvite fargen
vll bli sklftet ut med gul farge.

BESTILLINGSSEDDEL returnerer du til:

Statens vegvesen Mere og Romsdal
Bedriftsidrettslaget

Fylkesbuset. 6400 Molde

Ml^lskjema overtrekksdress cm
Jakke 8 M L XL XXL

Brystmal 61 64 67 70 73
Lengde rygg 65 67 70 73 75

ly'M

Sett et kryss og dressen blir din

Med logo kr 300,- E] Str.: [
Uten logo kr 525,- EH Str.

Navn:.

Adresse:

Bukse

Lengde 100 104 108 112 116
Innvendig benlengde 73 76 79 82 86

Poststed:
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Forskning og utvikling
i bruvedlikeholdet

P§ landsbasis arbeides det aktivt med ̂

komme fram til alternative reparasjonsmeto-
der for armeringsskader i betong. Det inn-
hentes opplysninger fra utlandet og i regi av
Vegdirektoratet satses det p^ Forskning og
Utvikling (FOU). Her er More og Romsdal
sterkt medvirkende.

Unders0kelser utf0rt i 1992
og tidligere pa flere storre
kystbruer i vart fylke,
avdekket omfattende ska-

der pga. rust pa armeringa
som f0lge av inntrengning
av salt fra sjavann.

Stokksundbrua, Nerlands-
oybrua, Her0ybrua og
Rundebrua I Her0y kom-
mune, kaiene Sjogata og
Skansegata i Alesund,
Ullasundsbrua i Haram og

og holdbarhet pa reparasjo-
nene.

Det er derfor enskelig a bli
kjent med brukbarheten til,
for OSS sakalte utradisjonel-
le metoder, og om disse
kan nyttes til reparasjon av
vare bruer.

I  denne sammenheng er

det derfor i vart fylke tatt ini-
tiativ til a fa satt igang flere
FOU-prosjekt som oppstar-

Bruvedlikeholdslaget reparerer rekkverk pa Kjonnoybrua.

ikke si annet enn at vi i den

sammenheng er blitt noe
skuffet. Det snakkes tint om

at slike initiativ skal belon-

nes, men nar det kommer til

5

Kjonnoybrua. Tradisjonell reparasjonsmetode.

Torsetsundbrua i Aure

kommune er blandt disse.

For reparasjon kjenner vi til
en sakalt tradisjonell meto-
de. Saltinfisert betong

meisles bort, armeringa
rengjores, eventuelt erstat-
tes dersom den er for mye

odelagt og ny betong
sproytes deretter pa.
Metoden er kostbar og er
forbundet med en del usik-

kerheter, ikke minst levetid

tes i ar. Prosjektene gar
under navnet "utradisjonel-
le metoder" og er nettopp
blitt tilknyttet bade private
og offentlige forskningsmil-
jo, herunder SINTEF og
Vegdirektoratet. Dette ikke
minst for at resultatene skal

kunne tilflyte andre fylker
og prosjekt for ovrig, og at
det i den sammenheng
skulle tilfores midler utover

vart ordinaere budsjett som

fra for er sprengt. Vi kan

stykket, sa finnes det ikke
midler.

Forsknings- og utviklings-
prosjektene utfores eller vil
bli utfort pa Rundebrua,
Nerlandsoybrua, Stokk

sundbrua og kaiene i
Alesund. Hovedsakelig
ensker en a teste forskjelli-
ge metoder for katodisk

beskyttelse. Flere av disse
har over en viss tid v«rt

utprovd i utlandet. men ofte

under andre klimatiske for-

hold enn vare. Flensikten er

a  omgjere armeringa til
edelt materials pa bekost-
ning av anoder. For at ano-

dene skal ha lengst mulig
levetid utformes disse av

metall som vanskelig lar
seg bryte ned. Prosessen

settes igang ved at katode

og anode patrykkes elek-
trisk Strom. I sjovann vil en
ved a nytte anoder (offeran-
oder) som lett lar seg bryte
ned, fa slike prosesser til a
komme igang av seg selv,
da sjovann er en god
stromleder.

Pa Stokksundbrua vil vi i til-

legg prove a isolere soyle-
ne med et tett og elastisk

belegg som vil stenge oksy-
genet ute. Da oksygen er
nodvendig for at jern kan
ruste, haper en med dette a

kunne stoppe utvikling av
rustskadene.

Vi har stor tro pa at de for-

skjellige FOU-prosjektene
vil lede fram til reparasjons-
metoder som er enda bedre

enn de vi rar over i dag.
Totale kostnader for pro
sjektene er beregnet til ca.
1,5 mill, kroner.

Tore Wits0
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Eiksundsambandet:

PRISLAPP 450 MILL
I Stortingsmelding nr. 34, Norsk veg- og vegtrafikkplan 1994-97, er det foreslatt
a starte utbygging av nytt hovudvegsystem i Spjelkavik i planperioden.

m

«l tillegg foreslas det a
starte opp bompengepro-
sjektet Eiksundssamban-
det, dersom plansituasjon
og finansieringsanalyse til-
sier dette. Disse to prosjek-
tene binder opp vel 500
mill, kr av rammen i veg-
planperioden 1998-2001.»

I  perioden 1994-97 er
investeringsrammen 900
mill, kr og av dette er 87
mill, kr bunde opp gjennom
avtalar om refusjonar.

Dersom fylkesramma blir
pb same niva i 1998-2001
som i 1994-97 - vil godt
over halvparten av loyving-
ane vere bunde opp i des-
se to prosjekta.

PRIS: 450 MILL KR
Totale anieggskostnader
for den ca. 9 km lange og

300 m djupe undersjoiske
tunnelen med tilforingsve-

gar er rekna til ca. 450 mill,
kr (500 mill, kr inkl. kalkula-
toriske renter). Bompengar
kan finansiere 125-150

mill, kr av byggjekostna-
den, ca. 1/3.

I Stortingsmeldinga er det
foreslatt a setje av 50 mill,
kr (statsmidlar) til oppstart
av prosjektet i 1994-97. I
tillegg er det rekna med ca.
100 mill, kr i bompengar.

Finansieringa i byggjetida
skal vere i same forfiold

som sluttflnansleringa. Det
vil seie at dersom staten

loyver 50 mill, kr i 1997, sa
ma bompengeselskapet
skaffe 17-20 mill. kr. Men

alt i 1994 kan prosjekter-
ingsutgiftene kome opp i
millionbelop, og det er
onskjeleg at eventuelle for-

skotsbompengar bllr oyre-
merkt til dette.

HOVUDPLAN

Bin oppdatert hovudplan
var utiagt til offentleg etter-
syn fra desember 1992 til
februar 1993. Det kom inn

naerare 40 merknader, der-

imellom gode forslag til nye
alternativ. Pb el befaring
30. april 1993 der ordfora-
rar, miljovernrbdgjevarar,
tekniske sjefar, fylkesman-
nen, naerings- og miljoav-

Fra befaringa i april. Vi
kjenner igjen plansjef Ulf
Myhre (t.h.) og overingeni-
0r Anders Moon (nr. 5 frd
hagre) fra vegkanten.

delinga, jordbruksetaten,
A/S Eiksundbrua, vegkon-
toret og Vegdirektoratet
deltok, vart desse alternati-
va presenterte bbde pa
kart og i terreng.

Konklusjonen var at det ma
gjennomforast

- akustlsk lodding I Elk-
sundet og I ytre del av
0rstafjorden for a pbvise
djupne til fjell.

- trafikkundersoking
(intervju) med ei finare
oppdeling av reisembi
for a finne ut kvar del
fleste reisande kjem frb

og skal til.

- fotografering og oppteik-
ning av nye digitale kart.
Eksisterande kart er 15-

20 ar gamle.

I ein hovudplan skal ogsa
ferjealternativ vere med.
Eksisterande samband
Eiksund-Rjanes kan van-
skeleg kortast ned, men
det burde vore mogleg a fa
til 1/2-tlmes-avgangar i bel
le opningstida med ei litt
raskare ferje.

Kortaste ferjestrekninga
kan bli mellom Yksnoy og
Berknes (ca. 2 km), med
overfartstid 7-8 minutt.

Dette alternativet vil koste

70-80 mill, kr, men kan gje
Eika og Yksnoy fast sam
band til Ulstein.

N0YE PLAN-
LEGGING

Bit sb stort prosjekt som
Eiksundsambandet ma

planleggjast noye. Det er
god okonomi i a leggje
arbeid pa b finne den beste
korridoren ut fra tekniske,

okonomiske og trafikale
forhold. Ikkje minst er det
viktig b undersokje tenleg
bruk av tunnelmassene

(ca. 800 000 m^). Hoy-
ringsrunden avslorte ulike
haldningar til val av line.
Kanskje var ogsb den opp-
daterte hovudplanen for
bunden opp kring det gam

le bratte tunnelalternativet.

For at den formelle hand-

saminga skal bli heilt kor-
rekt er det i samrad med

Vegdirektoratet lagt opp til
ei ny hoyringsrunde med
nye alternativ i haust.

Det vil framleis vere god tid
til detaljplanlegglng.

Anders S. Moen

16



Siste nytt pa
stikningsfronten

Vegvesenet i front nok en gang! Bjorn
Hoven, Statens vegvesen Sor-
Trondelag, har utviklet programvare
(ANFELT) for en liten felt-PC som kan
koples direkte til en totalstasjon, og
styre denne. Dette opner for mange
muligheter, og her er noen som vl med
stor fordel kan dra nytte av.

For alle anleggsprosjekt
som blir planlagt i dag, bra
kes VIPS (Vegvesenets
Interaktive Planleggings-
system). Her blir ogsa alle
stikningsdata produsert.
Vanlig prosedyre er at
planleggeren ma skrive ut
lister med stikningsdata til
de som skal utfore stik-

ningsarbeidet. Dette kan
bli store mengder paplr
dersom en har mange lin-
jer og ofte justeringer. Na
kan planlegger levere fra
seg en dlskett med alle

data, og dersom justering-

er/endrlnger en ny dlskett.
Disse dataene overfores til
en felt-PC, og de som skal
utfore stikningsarbeidet
har alle muligheter. For
eksempel kan en sette ut
et fritt valgt punkt i linja og
hoydebestemme dette.
Ogsa for a finne frem til
skjaerlngstopper/fylllngsfo-
ter, og til a sette ut sja-
blonger (angi helnlng) er
metoden effektlv.

Med den samme felt-PG'en
koblet til en totalstasjon
(med servomotorer) som

Oppsynsmann Dagfinn Rotevatn og oppsynsmann Jens
Monsholm broker en slik felt-PC pa aniegget Lianeset-
Skorge bru pa riksveg 1.

reflekterer direkte fra fjell
(krever ikke prisme), kan
maling av tunnelprofil fore-
ga "helautomatisk" og sys-
tematisk etter et pa tor-
hand bestemt monster.

Vi har i fylket en slik felt-
PC. Denne er stasjonert pa
aniegget Lianeset-Skorge
bru pa riksveg 1, og brukes
av oppsynsmennene Dag
finn Rotevatn, Jens Mons

holm og Arnold Hustad.
Etter at de na har brukt

dette utstyret en stund, er
konklusjonen klar: "Selv

om vi enna ikke har fatt

utnyttet alle muligheter,
hersker det ingen tvil om at
dette er noe a satse pa."

Pris for felt-PC:

kr20 000-kr 25 000

Prls for program: Gratis
(Vegvesenets eiendom).

Per Bjorn Gjelsten

D0MT FOR ULOVLIG "KUFANGER PA BIL

Ved Alesund byrett ble en
mann fra Sunnmpre idomt
bot pa kr 2000,- og saks-
omkostninger pa kr 400,-
fordi bilen hans hadde

pamontert "kufanger".

Saken som til slst havnet 1

byretten startet allerede i
februar 1992, da det under
bilkontroll ble gitt palegg
om a demontere "kufange-

ren". Palegget ble etter-
kommet og bilen godkjent i
mars 1992. 1 juni 1993 ble
bilen igjen patruffet med
"kufanger", og da det fort-
satt var samme eier, ble
saken anmeldt til Sunn-
more politikammer. Politiet
utferdiget forelegg pa kr
2000,-, som mannen nek-
tet d vedta og dermed hav
net saken i retten.

Bruk av "kufanger" er for-
budt 1 Norge, med unntak
for biler som typegodkjen-
nes med slikt utstyr mon-

tert. Sa langt vl kjenner til
er det Idag bare et bilmer-
ke som har sllkt utstyr
typegodkjent, og det er en
liten rorboyle midt pa fron-
ten. Arsaken til forbudet er
at slikt utstyr kan medfore
fare for ekstra skader pa

myke trafikanter ved sam-
menstot.

Det synes som montering
av "kufangere" oppfattes
som ekstra toft for eiere av
enkelte bilmerker, og at
omfanget av slikt utstyr pa
nytt har okt. Vi haper at
publiseringen av rettens
avgjorelse i media vil bidra
til a endre dette.

1  et tidligere nummer av
"Veg og Virke" framgikk
det at "kufangere" ville bli
tillatt nar en eventuell

E0S-avtale trer i kraft. Den

gang det ble skrevet var vi
nok litt darlig informert om
EE's direktiver. Vi vet na at

i EF tillates bare kufangere
som typegodkjennes som

en integrert del av kjore-
toyet. Det blir dermed ing
en endringer i forhold til
dagens nasjonale bestem-
melser.

Palmar Hurlen

Kufanger er forbudt i Norge med unntak for biler som
typegodkjennes med slikt utstyr.
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30 AR PA ANLECC

I

R0yk, st0v og "k0lsvarte"
natta - det er anleggsarbei-
dernes hverdag. Fordel
med a vsere pa anleggs-
rigg: Samme vaeret uansett
meldinger. Ulemper: Hardt
arbeid, t0ft milj0 og et aldri
sa lite jag/stress for a hol-
de timepianen.

ARBEIDSLIV PA RIGG

Ragnar Samuelsen fra
Andalsnes bar 30 ar bak

sag pa aniegg. Og a vsere
anieggsarbeider betyr mye
raising hit og dit.

Men da sista ara har dat

vserX mye lokal jobbing. Tre
tunnelar, Nebbatunnelan,
Innfjordtunnalan og til sist
Mandalstunnalan, ar drsa-

ken til en forholdsvis kort

vag til og fra arbeid.

Men na er det slutt pd den
korte arbeidsvegen. Neste
stopp er en tunnel i Roros-

traktena. Man jag har ikka
noe ovarvettes lyst til a rai
se sa langt hjemmafra med
sa kort tid igjen for jeg blir
pensjonert, siar Ragnar.

PENSJONIST FRA -94

Han legger til at fra fabruar
nasta ar ar han for pansjo-
nist d regna - han blir 62 ar
og det ar oppnadd pen-
sjonsgrense for anlaggska-
rar.

For Ragnar Samuelsen
begynte anieggslivet her i
Rauma mad drivingen av
Runehammartunnelen.

Lavan fra komprassorene i
orane, tretthaten fra ris-

tingen av handborena i
kroppan og en tungvint
tunnaldriving - det er min-
nat fra tiden i Rune

hammartunnelen.

Du verden for an forskjell
pa dagens tunneldrift sam-

Ett prosjekt til og sS slutt pd anieggslivet
for Ragnar Samuelsen.

Egentllg et hardt llv! Ragnar Samuelsen er
en av mange som sorget for hull I fjellet
mellom Saebostranda og Sauset
Mdndalstunnelen. Han har 30 dr bak seg I
anieggslivet. Lokalt begynte det med
Runehammartunnelen - fortsatte med for-

lengelsen p^ Skafonna og deretter Nebba-
tunnelen. I november 1991 flyttet han fra
Innfjordtunnelen over til M^ndaistunnelen.

Ragnar Samuelsen fra Andalsnes har 30 ar bak seg pa
aniegg.

menllgnat med de forste
dra mine pa tunnelstuffen,
smiler Ragnar.

EN NY HVERDAG

I dag er det borerigger der
alt blir styrt maskinelt.
Fremdeles blir man bade

stovete og skitten - men
det knallharde kroppslige
arbeidet er redusert til et litt

annet niva. Og selv om et
arbeidslag I tunnelen setter
sikkerheten I hoysetet; kan
det fra tid til annen v^re

farefullt.

Drivinga av Mdndals-
tunnelen gikk smertefritt -
uten uhell av noe slag. Det
kan vi nok takke en godt

drilla arbeidsgjeng for og
det at sikkerheten alltid gar
foran. Det er ikke plass til

tull og t0v nar man har tun
nelen som arbeldsplass,
mener Ragnar Samuelsen.

FORETREKKER

ANIEGGSLIVET

Til tross for raising hit og
dit - trass i hardt og stovete
arbeid; Ragnar Samuelsen
kunne knapt tenkt seg
noen annen jobb enn
anieggsarbeid. Og nar det
gjelder type aniegg er det
tunneldrifta han llker aller

best.

Spesielt anieggsarbeid et
stykke unna hjemmet bor

vsere tunneldrift. Med

"Nordsjo-ordning" - to uker
pa jobb; en uke fri - gar det
an a ha jobben et stykke
hjemmefra. Pendling til og
fra aniegget hver eneste
uke foler jeg ikke noe for - i
alle fall Ikke pa tampen av
et langt anieggsllv, sier
han.

Usikkerheten er det verste
nar et aniegg er ferdig,
mener Ragnar. Hvor g^r
ferden neste gang? Dette
er sporsmal som ofte kan

vaere ubesvart til man
begynner a ta ned
anieggsriggen.

Statens vegvesen More og
Romsdal, har etter hvert
fatt ord pa seg for a ha en
godt drillet gjeng med tun-
neldrivere. Derfor er de na
ensket i Haltdalen ved
Roros. En 700 meter lang
tunnel skal drives i dette
omradet. De har allerede
startet opplastingen av
utstyr fra "lageret" i
Runehammartunnelen. Og
med pa lasset er det ogsa
meningen at Ragnar
Samuelsen skal v^re.

Men han vegrer seg.

Litt for langt hjemmefra i
min alder, ler 61-aringen.
som vil minnes Mandals-

tunnelen som en av sine

siste arbeidsplasser.
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VEGCUP I FOTBALL 1993
Vi stilte ogsa i ar opp med herrelag i vegcupen i fotball. I ar var
det Trendelagsfylka som saman stod for avviklinga pa Lade-
anlegget i Trondheim.

Med tanke pa semifinalekampen for to ar sidan, fiadde vi vel
el viss von om a na langt ogsa 1 ar, men vi kom noko skeivt ut i
forste kampen i ar som i fjor. Sogn og Fjordane fekk inn eit tid-
ieg ma! pa oss, og det vista seg at vi fekk problem med a fa inn
mal sjolve. Malstoda i forste kampen vart saleis 1-0 til Sogn og
Fjordane. Andre kampen vart det maltorke og 0-0
mot Vest-Agder. Forst i tredje kampen kunne Rolf
Arne Hamre knalle ballen i mal og bli kampvinnar
mot Rogaland. Tre poeng pa tre kampar vart ikkje
nok til a kome til semifinalen, det gjorde Vest-Agder
med fire poeng. Leerdomen fra denne turneringa var
vel at vi neste ar ma vage a satse meir framover
("Den som inkje vagar, inkje vinn"). Kampane kan
vel bli noko meir sjaarvennlege enn del var i ar
ogsa.

Nar det gjeld det utanomsportslege sa var vel del
fleste nogde. Vi lag pa Flotel Augusten midt i byen,
og hogdepunktet, "banketten", vart avvikia pa
Folkets Flus.

Vinnarane blei Nordland i fierreklassa og

Vegdirektoratet i dameklassa.
Neste ar trur eg det kan vere godt trap om a fa

med damelag ogsa fra vart fylke, sa start treninga
allereie i ar jenterl

Halgeir Brudeseth
Var eina

Laget vart i festhurriBr.
Nede fra venstre: Stig Brudeseth,
Harry Berg, Halgeir Brudeseth, Paul
Arne Koppen.
Oppe fra venstre: Odd Arild Lindseth,
Rolf Arne Hamre, Andre Moltubakk,
Jan Nygaard, Kjell Haukeberg, Hans
Fetter Erstad, Oyvind Myren.
Ikkje til stades: Die Elkeland, Inge
Bergum.

ste malscorar Rolf

Arne Hamre er rlmeleg fornegd.

KRIFASTL0PET 1993

! a

Jan Gunnar Sandblast,
Statens vegvesen M0re og
Romsdal, var marsjdeltaker.

20. august er det ett ar
siden KRIFAST ble offisielt

apnet. "Bursdagen" feirer vi
den 22. august med KRI
FAST- lepet.

KRIFAST-lepet er et tilbud
for alle. Her kan du ta ut
alle kreftene dine, eller du
kan ga tur og nyte fine bru-
er, veganlegg og vakker
natur.

Starter du i Arnvika, er det

6 km til malomradet pa
Straumsnes stadion. Pa
vegen vil du oppleve den
412 meter lange
Straumsundbrua. Vi du

lope eller ga lenger, kan du
starte pa Bergsoya, 13 km
fra malomradet. Velger du
denne distansen, passerer

du meilom annet over den

913 meter lange flytebrua.

Den storste utfordringen er
tialvmaraton. Starten er

lagt til Gjemnes. Velger du
den vel 21 km lange halv-
maratondistansen, loper du
over Gjemnessundbrua.

Dette er ei liengebru pa

1257 meter, med et tioyes-
te punkt pa 49 meter over
tiavet.

Er ikke dette en stor nok

utfordring? Det siste alter-
nativet for start er

Batnfjordsora, 3 mil marsj-
merkeprove/turmarsj.

Fiere oppiysninger om
lopet far du ved a kontakte

KRIFAST-lopets kontor,
6670 0ydegard,
tif. 073 33451.

Helge Lilleeidet

SKADAR VED SNUBLING OG FALL

Arbeidsmiljoutvalet (AMU) drofta i mote 11. mai 1993 mei
lom anna skademeldingar. Det syner seg at mange av uhel-

la skuldast snubling og fal l.

Hovudverneombud Levor Legernes og verneleiar Knut

Stokkeland fekk i oppdrag a sja naerare pa verneskoa som
vi nyttar. Det er no gjort og ein er kome til at vi skal prove
ein ny vernesko av skolettypen, denne vil gje betre stotte
om ankelen og beskytte silk at uonska ting ikkje kjem i sko-
en. Vegsentraien liar skoen pa lager.

Fallande gjenstand utgjer og ei stor gruppe skader, og las-
ting/losting av bilar er arbeid som treng storre omtanke.

Vidare er det viktig at vi alle

- syter for god orden pa arbeidsplassen og patalar slurv.
- minner kvarandre om bruk av personleg verneutstyr.
- melder fra om nesten-ulukker.

Knut Stokkeland
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BYGDE FERJEKAI I TROMS0

Gjengen som bygde
Svensby ferjekai.
Oddmund Tangen (tv.),
Krister) Leikarnes, Geir

Egil Tangen, Arvid
Engkrok, Steinar Brevik og
Einar Strand.

- Det var forste gang vi
har vaert sa langt nord i
landet. Det ble en hard

vinter, med vaeret som

den storste utfordringen.
Men vi klarte S bygge
Svensby ferjekai i Troms
fylke innenfor rammene
vi pa forhand hadde satt
OSS. Resultatet er vi godt
fornoyd med.

Det er ferjekairadgiver
Leonhard Dahl som sier

dette etter at gjengen hans
igjen har gjort en utmerket
jobb utenfor fylkets gren-
ser.

Det er forresten ikke

forste gang Troms fylke
benytter seg av "ferjehjelp"

fra "soringa'n" 1 More og
Romsdal. Detaljplanene for
ferjeleiet pa Karlsoy sto
vare folk bak!

- Men denne gangen
var det andre utfordrlnger
dere sto overfor?

- Ja, vi gjorde det. Ikke
bare var vi langt hjemme-
fra, men vi gjor
de den vanske-

ligste delen av
jobben i lopet av
den hardeste

arstiden, vinte-

ren. Selv om

oppdraget hadde
sine utfordrlnger, var det pa
mange mater likevel en

rutinejobb. Vi stengte kaia I
ett og et halv dogn, men
ellers gikk trafikken som
normalt under hele

anieggsperioden, forteller
Leonhard Dahl.

Ferjekaia er dimensjo-
nert til a ta opp til 100 bller.
Solve ferjebrua er 18 meter
lang og 7 meter brei, noe
som gjor at 2 biler kan kjo-
re i bredden. Dette oker

kapasiteten.
- Til denne kala konstru-

erte vi en ny loftesylinder.
Konstruksjonen er forelo-

pig den eneste i landet.

Svensby ferjekai ble ferdig
som planlagt.

Den kalles ensidig opp-
heng, og bestar av en lofte
sylinder. Pa andre ferje-
kaier broker vi to loftesylin-
dere. Systemet ser ut til a
fungere etter hensikten, og
vil na bli utprovd for a se
om vl skal bygge flere kaler
av denne typen, forfeller
Leonhard Dahl.

Etter et halvt ar, med

altsa vaergudene som den
storste utfordringen, er fer-
jekaigjengen delt pa flere
forskjellige oppdrag. To av
karene er i fulit arbeid med

En annen "moring", gode
gamie "Gjemnes, trafikker
na sambandet Brevikeidet -

Svensby i troms fylke.

nye kaler pa Dypfest og
Tarva i Bjugn kommune i
Sor-Trondelag, en er pa
Halsa ferjekai, mens de tre
siste er fordelt pa annet
bruarbeid.

Forresten, en ny
"moring" har tatt over etter
ferjekalgjengen. Det er en
gammel kjenning som
na trafikkerer sambandet

Brevikeidet-Svensby.
Bilferja "Gjemnes" er bygd
om, og frakter dagllg flere
hundre biler over Ulls-

fjorden.

KJ0PELYSTEN VAR GOD!
Lordag 5. juni 1993 avvik-
let maskinavdelinga auk-
sjon over utrangert mate-
riell. Til tross for regn-
tunge skyer var ca. 200
kjopelystne mott opp, sa
interessen var upaklage-
lig. Trolig satte vi i ar
publikumsrekord med eld-
ste deltaker pa 96 ar.

Solgt ble bl.a. lastebil,
pickup, traktor, kompres-
sor, motorsag, diverse
borutstyr, hogtrykkvasker,
hydraulisk aggregat,

diverse kontorutstyr og

brakker. Totalt gikk 48

salgsnr. under hamme-
ren, og det hele var solgt i
lopet av ett par timer.

Auksjonarius var Lorentz
Tjelle som etterhvert har
svingt hammeren pa
mange vegvesenauksjo-
ner.

Bedriftsidrettslaget stod
for kaffi- og vaffelsalg og
mange satte tydeligvis
pris pa en varm kaffikopp i
gravaeret. Med en omset-
ning pa kr 980,- var

bedriftsidrettslaget godt
fornoyd.

Auksjonen
kr 269 190,-

innbrakte

eft resultat vi

kan si

med.

OSS godt fornoyd
Asbjorn Molaup
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TIL LILLEHAMMER PA VELFERDSTUR

- Vi fant raskt tonen, alle
42 som var med ^rets

velferdstur. Denne gang-
en gikk ferden nedover

Gudbrandsdalen til Lille-

hammer. Det ble noen

fine junidager i
Mjosbyen, med besek
b^de Vegmuseet, i de
mange OL-anieggene og
ikke minst brukte vi mye
tid p^ ̂  sette oss inn i

vegutbygginga i forkant
av neste vinter-OL.

Det er Irene Boise, leder av
Velterdsutvalget ved veg-
kontoret og primus motor
for de siste ars velferdstu-
rer, som sier dette.

- Nar vi denne gangen
la turen utenfor fylkesgren-
sa, var Srsaken at vi onsket

OSS og hadde aniedning tii
en lengre tur. Ikke minst
hadde mange av oss lyst til
nettopp a fa oppleve litt
veghistorie og litt for-olym-
pisk sus, logger hun til.

En lang tur til olympia-
byen uten S legge turen
innom Vegmuseet, Opp-

42 glade og biide ansikter fatografert pa trappa foran
Vegmuseet.

land vegkontor og LOOCs
informasjonssenter for a fa
litt veghistorie, litt om eta-
tens og OL-arrangorens
mange oppgaver og gjore-
m^l, horer selvsagt med pa
en siiktur.

- Besoket pa Vegmuse
et var minnerikt. Nar en pa

naert hoid opplever den
utviklinga som har skjedd
innenfor vegbygging bade
teknisk og maskinelt, er det
sa at en av og til tar seg i
og lurer p^ om "gikk det vir-
kelig an a bygge veger
med hakke og spade".

- Det biir for langt a for-
telle om alle de mange
oppgavene og prosjektene
som skal veere avsluttet i

lopet av hosten og tidlig
neste vinter. Det er impo-
nerende alt som er gjort, og
alt som skal veere ferdig til
den olympiske ilden ten-
nes. Vi fikk v^re med pa
en befaring pa Sentrums-
forbindelsen, en veg- og
tunneiforbindelse midt i

Lillehammer. Det var et

interessant besok for oss

vegfolk, minnes Irene.

Besoket i OL-anlegge-

Irene Bols0 og kollega
Terje Haug fant raskt tonen.

ne og ikke minst turen opp
de 800 trappetrinnene i den
store hoppbakken, satte
sine spor - ikke minst i lar
og legger - fiar vi senere
fatt vite.

- Du vet, sier Irene, en

velferdstur er mer enn

turen i seg selv alene. At vi
kan gjore og oppleve noe
sammen utenfor kontortida,

at vi har tid til hverandre i

hyggelig lag og at vi bor og
spiser godt, betyr mye nar
vi i ettertid skal oppsumme-
re arets velferdstur.

iA —''''

Lyst pa en provetur? Annhild Hostad og Per Wolstad har- Befaring pa Sentrumsforbindelsen i Lillehammer.
tatt plass i baksetet, mens Janne og Aud Marie Skinio
tydeiigvis er noe usikker pa om de skal stige ombord I
ekvipasjen. (Foto: Harald Oterhals).

NYTT PLATEVERKSTED

Bygging av nytt plateverksted p§ vegsentralen i
Molde startet 15. juni. Tilbygget vil bli pa 625

kvadratmeter, med en total byggekostnad p&
ca. 4 millioner kroner.

Arbeldet skal vaere avsluttet og verkstedet inn-
flyttingsklart i desember 1 ^r.
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VANNRETT 85. Ukjent LODDRETT 70. Ungdom
1. Se ill. 86. Folelsesmessig 1. Fiske 74. Fugl (omv.)

17. Stenger 90. Papegoye 2. Tittel 75. Tynn
18. Elv i Frankrike 91. 0yeblikkelig 3. Dikter 78. Fire

19. Bred gate 93. Middagsrett 4. 7095 79. Antar

20. Uro 96. Inderllg 5. Vrimle 81. Verdensdel

21. Tar fri 98. Planteliv 6. Bekymring 84. Flunnbjorn
23. Guttenavn 100. Fikser 7. Tall 87. Tyrefekter
24. Blomsterstand 102. Tall 8. Dessert 88. Vaske

25. VIrkelig 103. Genl 9. Kommune i M&R 89. Europeere
28. Iherdlge 104. Skoyteloper 10. Veg 90. Slite

29. Ulf Myhre 105. Nedbor 11. Guttenavn 92. Palme

30. Tre 106. Elv i M&R 12. Jordstykke 93. Se ill.

33. Band 107. Se III. 13. Pikenavn 94. Ildsteder

36. Stormakt 110. Mineral 14. Utsikt 95. Fire

38. Se ill. 111. Jokelen 15. Fargestoff 97. Fyr

43. Naboer 112. Retning 16. Ener 99. Prydplante
44. Terrede druer 113. Innebaere 21. Brygge 101. Nordmann (omv.)
46. Koke 115. Hellig 22. 4370 106. Artikkel

48. Insekt 117. Aula 24. Ferjeanlopssted 108. Hellig
49. Drysse 118. Fullstendig 26. Ustadig 109. Se ill.

50. Levne 122. Kraftig 27. Fryse 113. Traktere

51. Mangle 127. Org. 30. Begj^r 114. Jevn

53. Melle 128. Skredet 31. Pryd 115. Grovt stoff

54. Reiser 130. KIrke 32. Se ill. 116. Nedslatt

56. Dyr 132. 2843 34. 6400 119. Verktoy

57. Kosthold 134. Anieggsarbeider 35. Land 1 Europa 120. Kvarter

58. Forsyne 136. Forstavelse 37. Pulsare 121. Mot

60. Real 137. Rike 38. Stang 123. Merkellg

61. Pikenavn 138. Tllhengervogn 39. Konkurrere 124. Produkt

62. Begrep 139. Flyplass 40. Uro 125. Lide

64. Anieper 140. Drikk 41. Tung hammer 126. Tittel (fork.)
65. Barn 141. Pike 42. Gronnsak 129. Larm

66. Narkotlka 142. Binde 45. Fartoy 131. Politiker (dod)
68. Sport 47. Flyplass 133. Elv

71. Tverrtau 52. Glo 135. Bekk

72. Vokse 53. Beger 137. Nedbor

73. Ytterligere 54. 1  like mate 139. FIsk

76. Sanger 55. Dekke 141. Rekke

77. Kunstsnekker 59. Ryen 143. Ordne

80. Forfatter 63. Lukte

82. Like 67. Tre

83. Elv 69. Guttenavn (omv.)

R y '°E L 'h 1
k 3.5 m ̂

R E "ft
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L0SNING PA

«VEGKRYSS NR. 2-93»
4

VINNERE BLE:

1. Ase Lien, Innfjorden
2. Wenche-Karin Skarmyr, Kvamsey
3. Yngvar Pedersen, Tensberg

V/ gratulerer vinnerne.

22



KRYSSORD av konsulent Terje Haug
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De tre forste riktige losninger premieres
med 2 Flaxlodd.

L0sningen legges i konvolutt merket
«Vegkryss nr. 3 - 93» og sendee

Vegkontoret
Fylkeshuset
6400 Molde

innen 15. august 1993

Innsencder;,

A(jresse:.

Postnr.: Poststed:,
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Rundt om

i fylket

Sd ^£€k^ 6e^4^
Det er sa mange slags besek og mange
forskjellige vegfarende som dukker opp i
lepet av sommerferien. Noen besek setter
vi pris pa, andre kan vi gjerne vaere foruten.
Vegmester Asbjern Saeter og bans stab
ved vegstasjonen pa Andalsnes ble her om
dagen beseret med besok. De besokende,
bar vi latt oss fortelle, tok seg bade god tid, de tok seg godt av matfatet og la like
godt igjen et aldrl sd lite visittkort for de Igjen tok beina fatt.

Jorgen SIgersetb (67)
var sa snarest tllbake i

jobb like for sommerferi
en. Den tidligere plate-
formannen ved sveise-

verkstedet pa maskinav-
delinga troppet opp som
ekstrabjelp da noden var
storst. For ettersporse-
len etter modellsnekker

Odd Halvorsen sine ras-

teplassbord ble sa stor
like for sommeren satte

inn, at Odd alene ikke
klarte a dekke bebovet.

Du vet, dette blir ing-
en vane. Det er forste
gangen jeg er tilbake
etter at jeg ble pensjonlst
for to ar siden. Men jeg

ma jo bjeipe til nar det er
bebov for det. Jeg synes

det var artig og en byg-
gelig avveksling a mon-
tere bord, kunne Jorgen
fortelle for ban tok ferie

og satte kursen for
Denmark.

Trollsklltet i Trollstigen ma
vaere et av landets mest

populaere skllt. Skiltet pa
vegen opp til det populae

re turlstmalet,

ble ved Inn-

lednlngen

r.M av turist-
sesong-

en stja-
let for

tred-

je gang - og det midt pa
lyse dagen. Forste gang-
en det forsvant, var like

etter at det ble satt opp I
juni i fjor. I lopet av vinte-
ren forsvant skllt nr. to.

Nytt skllt kom opp i mal,
men det fikk Ikke sta I

mange dagene for det for
svant pa nytt.

Fortvil ikke. Vegmester
Asbjorn Saeter pa
Andalsnes var snar med a
bestille nytt. Og skilt nr. 4
ska! vaere sa godt montert
at det visst nok nesten

skal v^re umulig a ta det
med seg.

m

tP

Det er ikke sa mange som motes ber lenger, pa den
gamie moteplassen like ved riksveg 9 pa FIjelvik i
Romsdalen. Siste gang det skjedde et trafikalt mote
ber, var pa slutten av 40-ara. Siden bar plassen vaert
en stille plett pa jorda. Skiltet ber bar klart seg godt,
tross v^rgudenes sklftende lune gjennom mer enn 50
ar. I dag er plassen kulturbeite. Foto: Ottar Brudesetb

dfiHct 2?.
28. mai ble norges fremste turistveg, Trollstigvegen, ryddet for
sno, Apninga av landets tredje storste turlstattraksjon, ifolge
Nortra, har variert noe de siste arene. I 1991 var vl tidlig ute. Da
ble Trollstigen apnet 8. mal, mens Geirangervegen var kjoreklar
etter vlnterstegninga allerede 30. april. Det normale de siste are
na har v^rt at apninga har skjedd i tida mellom 16. og 25 mai.

Statens vegvesen
More og Romsdal


